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Commission de l'Économie, de la 
Protection des consommateurs et de 

l'Agenda numérique 

Commissie voor Economie, 
Consumentenbescherming en 

Digitale Agenda 
 

du 

 

MERCREDI 24 JANVIER 2024 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 24 JANUARI 2024 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
La réunion publique de commission est ouverte à 16 h 00 et présidée par M. Stefaan Van Hecke. 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 16.00 uur en voorgezeten door de heer Stefaan Van 
Hecke. 
 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uit-
sluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 55039627C van mevrouw Leoni wordt omgezet in een schriftelijke vraag. De vragen 
nrs. 55040327C, 55040328C, 55040386C en 55040954C van de heer Patrick Prévot worden eveneens om-
gezet in schriftelijke vragen. 
 

01 Vraag van Anneleen Van Bossuyt aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) 

over "De elektronische consumptiecheque" (55040489C) 

01 Question de Anneleen Van Bossuyt à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) 

sur "Le chèque consommation électronique" (55040489C) 
 

01.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, 

het verheugt me dat wij u weer vragen over consumentenbescherming 
kunnen stellen. Ik heb de gewoonte om te verwijzen naar de schriftelijk 
ingediende vraag, maar deze vraag zal ik toch kort toelichten. 
 
Naar aanleiding van de coronacrisis is de coronapremie geïntrodu-
ceerd, ook gekend als de consumptiecheque. Op die manier konden 
werkgevers ervoor kiezen om een bonus uit te keren aan hun werkne-
mers en tegelijk kreeg de Belgische economie een boost. 
 
Van bij het begin kampte het systeem met heel wat problemen. Weinig 
handelaars aanvaardden bijvoorbeeld de cheques, betalingen lukten 
niet en de consument kon niet kiezen met welk type cheque hij be-
taalde. Naast de consumptiecheques bestaan er immers ook ecoche-
ques en maaltijdcheques. 
 
De uitgevers van de consumptiecheques zouden die problemen bekij-
ken en de kwaaltjes zouden op korte termijn weggewerkt worden. We 
zijn ondertussen een jaar verder en enkele van de problemen die toen 
bestonden, bestaan nog steeds, met name het feit dat, als de consu-
ment in de winkel met een elektronische cheque wil betalen, dus een 
maaltijdcheque, een ecocheque of een consumptiecheque, hij of zij 
niet zelf kan kiezen met welk van de drie dat gebeurt, omdat het sys-
teem automatisch het soort cheque kiest dat als eerste vervalt. 
 

01.01  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): Le chèque consommation 
s'est heurté à des problèmes dès 
son introduction. Ces chèques 
n'étaient pas acceptés partout et, 
qui plus est, le consommateur ne 
pouvait pas choisir le type de 
chèque avec lequel payer. Il existe 
en effet des chèques-repas et des 
écochèques en plus du chèque 
consommation. Le système choisit 
lui-même le type de chèque en 
fonction de la date d'expiration la 
plus proche. L'ex-secrétaire d'État 
De Bleeker affirmait avoir conclu 
un accord à cet égard avec le sec-
teur, mais les problèmes persis-
tent.  
 
La secrétaire d'État a-t-elle déjà 
pris contact avec le secteur? 
Quand le consommateur pourra-t-il 
décider lui-même du type de 
chèque à utiliser pour payer parmi 
les trois disponibles?  
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Natuurlijk kunnen de drie cheques niet voor hetzelfde worden gebruikt. 
Dat stelt de consument uiteraard voor problemen. Zolang er nog een 
saldo op de maaltijdchequekaart staat, die enkel gebruikt kan worden 
voor etenswaren, kan een consument bijvoorbeeld met zijn consump-
tiecheque geen materiaal aankopen in een doe-het-zelfzaak. Dat kan 
niet de bedoeling zijn. Uw voorganger, mevrouw De Bleeker, gaf aan 
dat ze hierover een akkoord had gesloten met de sector. 
 
Bent u zich bewust van deze problemen? Hoe rijmt u dit met het ak-
koord dat mevrouw De Bleeker eerder had gesloten met de sector? 
Hebt u al contact opgenomen met de sector? Wanneer zal de consu-
ment zelf kunnen beslissen met welke van de drie cheques hij wil be-
talen? 
 

 

01.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw Van Bossuyt, onder 

mijn voorganger heeft er overleg plaatsgevonden met de sector na 
aanhoudende klachten, waarbij werd erkend dat het resultaat van het 
betalingsalgoritme van de cheques niet altijd in lijn lag met de voorkeu-
ren van de consument. Dat zou echter slechts uitzonderlijk voorkomen. 
 
Eva De Bleeker verkreeg, voor consumenten die alsnog geconfron-
teerd werden met een verkeerde debitering, dat zij contact konden op-
nemen met de klantendienst van de uitgever om de situatie automa-
tisch aan te passen aan hun wensen. In het algemeen worden de con-
sumenten ook aangemoedigd om de richtlijnen van de uitgever te raad-
plegen, zodat zij zelf kunnen beslissen op welke manier zij hun con-
sumptiecheques willen besteden.  
 
Ik deel u mee dat de bevoegdheid ter zake bij mijn collega Pierre-Yves 
Dermagne ligt, die verdere stappen, eventueel wetgevende, kan on-
dernemen. 
 

01.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: La concertation entre Mme 
De Bleeker et le secteur a montré 
que le problème affectant l'algo-
rithme de paiement était plutôt ex-
ceptionnel. Les consommateurs 
qui y étaient confrontés pouvaient 
contacter le service client de 
l'émetteur. Les consommateurs 
sont également invités à consulter 
les directives de l'émetteur.  
 
Mon collègue Pierre-Yves Der-
magne est compétent et peut pren-
dre des mesures législatives, si né-
cessaire. 
 

01.03  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, 

het is jammer dat, als een andere minister bevoegd is, dat niet meteen 
wordt medegedeeld bij het indienen van de vraag. Wij zitten hier dan 
en krijgen te horen dat het eigenlijk niet de bevoegdheid van het be-
trokken regeringslid is. Dat is jammer, want ik had de vraag net zo goed 
aan minister Dermagne kunnen richten. 
 
Ik krijg geen antwoord, dus ik zal de vraag effectief indienen bij minister 
Dermagne. 
 

01.03  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): J'adresserai ma question au 
ministre Dermagne, car je n'ai pas 
obtenu de réponse.  
 

01.04 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw Van Bossuyt, in alle 

transparantie, wij hebben dat toen gemeld aan het kabinet van Pierre-
Yves Dermagne. Zij hadden echter liever dat ik de vraag toch beant-
woordde. Ik kan u dus alleen aanmoedigen om de vraag ook aan hem 
te stellen. Ik heb bij dezen alle informatie gegeven die ik heb over de 
materie. 
 

01.04  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Je vous ai donné toutes les 
informations dont je dispose.  
 

01.05  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, 

u hoopt dus dat wij meer verantwoordelijkheid aan de dag kunnen laten 
leggen bij minister Dermagne dan u dat kan. Wij zullen dat alvast pro-
beren. 
 

 

01.06 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Dat zeg ik niet, ik zeg alleen 

dat als u meer informatie wilt, u niet moet aarzelen om die vraag ook 
aan de heer Dermagne te stellen. Ik kan u enkel de info geven die ik 
heb. 
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L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

02 Question de Roberto D'Amico à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Les 

conditions de résiliation d’un abonnement à une salle de sport" (55040521C) 

02 Vraag van Roberto D'Amico aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over 

"Het stopzetten van een fitnessabonnement" (55040521C) 
 

02.01  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Madame la secrétaire d’état, 

j’ai été interpellé par un article de presse relatant l’histoire d’une dame, 
atteinte d’un cancer et qui était dans l’impossibilité de résilier un abon-
nement à durée déterminée à la salle de sport Kinetix. 
 
A la place, on lui dit qu’elle peut « suspendre son contrat », c’est-à-dire 
continuer à payer 78 euros / mois et récupérer ses mois payés après 
sa guérison. 
 
Ces frais pour l’abonnement à une salle de sport où elle ne se rend 
plus s’ajoute aux frais médicaux importants pour faire face à la maladie 
et ils sont particulièrement lourds puisque cette dame touche une allo-
cation de sa mutuelle après avoir été licenciée. 
 
Elle insiste pour résilier et on lui exige de payer un treizième mois. Mais 
ce n’est pas tout. 
 
Kinetix indique qu’un document d’un médecin attestant qu’elle ne 
pourra plus jamais faire de sport est nécessaire pour suspendre le con-
trat. 
 
Pourtant, cette exigence ne fait absolument pas partie des conditions 
générales de ventes du contrat. 
 
Un code de conduite du secteur du fitness existe et il prévoit, je cite 
que "le consommateur peut mettre fin à un contrat à durée déterminée 
ou indéterminée sans délai et sans indemnité lorsqu’il est définiti-
vement impossible pour le consommateur de faire du sport ou du fit-
ness suite à une lésion médicale; ce cas de force majeure doit être 
confirmé par une attestation médicale". 
 
La salle de sport en question ne l’a pas signé, elle ne doit donc pas 
nécessairement le respecter. 
 
Toutefois, la Commission des clauses abusives estime qu’il n’est pas 
correct de faire supporter unilatéralement par le consommateur les 
risques de santé dans un contrat portant justement sur l’amélioration 
de la santé, comme c’est le cas d’un abonnement fitness. 
 
La Commission n’émet que des recommandations, c’est donc au légi-
slateur de prévoir l’ajout de cette clause abusive. 
 
Madame la Secrétaire d’État, je n’aurai donc qu’une seule question : 
Estimez-vous que le droit des consommateurs doit être renforcé en 
incluant la possibilité de résilier un contrat à durée déterminée ou in-
déterminée sans délai et sans frais pour raison médicale? 
 

02.01  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): Een kankerpatiënte zou een 
abonnement van bepaalde duur bij 
fitnesscentrum Kinetix niet kunnen 
opzeggen, tenzij ze voor een der-
tiende maand betaalt. Wel kan ze 
haar abonnement opschorten, 
waarbij ze 78 euro per maand zou 
betalen en die maanden na haar 
genezing kan inhalen. Bovendien 
eist Kinetix een medisch attest 
waarin bevestigd wordt dat zij nooit 
meer aan sport zal kunnen doen. 
Dat staat niet in de algemene ver-
koopsvoorwaarden van het con-
tract. Er is wel een gedragscode 
die zegt dat een fitnessabonne-
ment kan worden stopgezet om 
medische redenen, maar aange-
zien het fitnesscentrum in kwestie 
die gedragscode niet ondertekend 
heeft, hoeft het zich er ook niet aan 
te houden.  
 
De Commissie voor onrechtmatige 
bedingen is van oordeel dat het 
niet correct is dat de gezondheids-
risico's eenzijdig door de consu-
ment moeten worden gedragen 
voor overeenkomsten waar het 
verbeteren van de gezondheid net 
centraal staat, zoals een fitness-
abonnement. De wetgever moet 
echter dit beding als onrechtmatig 
aanmerken om de bepaling bin-
dend te maken. 
 
Moet de mogelijkheid om een con-
tract van bepaalde of onbepaalde 
duur om medische redenen met 
onmiddellijke ingang en kosteloos 
op te zeggen in het consumenten-
recht opgenomen worden?  
 

02.02  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Monsieur D'Amico, la légi-

slation relative aux clauses abusives permet déjà de considérer que de 

02.02 Staatssecretaris Alexia Ber-
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telles clauses qui font supporter les risques inhérents à la santé de 
façon unilatérale au consommateur sont abusives. Comme c'est déjà 
prévu dans la législation, il ne me paraît pas nécessaire de prévoir des 
règles spécifiques de protection du consommateur pour les contrats 
avec les centres de fitness. 
 

trand: De wetgeving stelt dat be-
dingen waarbij de gezondheidsrisi-
co's eenzijdig door de consument 
moeten worden gedragen onrecht-
matig zijn. Specifieke regels voor 
fitnesscentra lijken me dan ook niet 
nodig.  
 

02.03  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Madame la secrétaire d'État, 

je vous remercie pour vos réponses.  
 
Entre-temps, j'ai appris que la situation de la dame en question a été 
réglée. C'est une bonne chose pour elle.  
 
On me dit que la recommandation de la Commission des clauses abu-
sives ne figure pas dans la législation, contrairement à ce que vous 
dites. Ce n'est pas une loi, donc rien ne force un société à suivre cette 
recommandation. D'autres sociétés pourraient donc faire la même 
chose par la suite, ce qui est regrettable. 
 
La dame en question avait une grosse maladie et on lui avait dit qu'elle 
ne pourrait plus jamais faire de sport. S'il n'y a pas de loi qui la force à 
agir, cette société peut toujours continuer. Ce n'est pas correct. 
 

02.03  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): De aanbeveling van de 
Commissie voor onrechtmatige be-
dingen staat niet in de wetgeving. 
Intussen is de situatie voor de 
dame in kwestie geregeld, maar 
andere bedrijven zouden jammer 
genoeg op dezelfde manier kunnen 
handelen.  
 

02.04  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Je vous ferai parvenir la lé-

gislation en matière de clauses abusives. 
 

02.04 Staatssecretaris Alexia Ber-

trand: Ik bezorg u de wetgeving in-
zake onrechtmatige bedingen.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

03 Vraag van Anneleen Van Bossuyt aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) 

over "De insolventieverzekeringen van reisorganisatoren" (55040717C) 

03 Question de Anneleen Van Bossuyt à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) 

sur "Les assurances contre l'insolvabilité des organisateurs de voyages" (55040717C) 
 

03.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mijnheer de voorzitter, me-

vrouw de staatssecretaris, ik verwijs naar de schriftelijke versie van 
mijn mondelinge vraag. 
 
Na de problemen tijdens en kort na de coronacrisis, waarbij veel reis-
organisatoren geen insolventieverzekeraar meer vonden, werd er door 
de overheid een privaat-publieke samenwerking opgezet die de reizi-
gers beschermt in geval van insolvabiliteit van een reisorganisator of 
doorverkoper pakketreizen. 
 
De PPS voorziet in een maximumgrens voor de tussenkomst van de 
verzekeringsondernemingen. Wanneer de verzekeringsonderneming 
de maximumgrens heeft bereikt, komt de Staat tussen (maar niet hoger 
dan 70 miljoen euro). De verzekeringsondernemingen moeten wel een 
anticiperende bijdrage storten aan te staat. Dit kader geldt van 1 janu-
ari 2023 t.e.m. 31 december 2028. 
 
Dit kader heeft de goedkeuring van de Europese Commissie gekregen. 
EU-lidstaten moeten ook verplicht voorzien in een doeltreffend sys-
teem inzake insolventiebescherming: zonder insolventiebescherming 
mogen organisatoren en doorverkopers van pakketreizen hun activitei-
ten niet uitoefenen. 

03.01  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): De nombreux organisateurs 
de voyages ne trouvant plus 
d'assureur contre l'insolvabilité à la 
suite de la crise du coronavirus, le 
gouvernement a mis en place un 
partenariat public-privé visant à 
protéger les voyageurs en cas 
d'insolvabilité d'un organisateur de 
voyages. Cela signifie que l'État 
assiste les entreprises d'assurance 
lorsqu'un certain plafond a été at-
teint. À cette fin, les entreprises 
d'assurance versent une contribu-
tion anticipative à l'État. 
 
Comment la nouvelle structure est-
elle évaluée? Contracte-t-on à nou-
veau davantage d'assurances 
contre l'insolvabilité? La réglemen-
tation n'est valable que six ans, 
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Dit kader is van toepassing met terugwerkende kracht vanaf 1 janu-
ari 2023. 
 
Graag stel ik u hierover volgende vragen: 
 
Hoe evalueert u deze vernieuwde structuur? 
 
Wat was de totale hoogte van de anticiperende bijdrage van de verze-
keringsondernemingen aan fonds van de Staat voor 2023? 
 
De hoop was dat door deze regeling meer verzekeringsmaatschap-
pijen opnieuw een insolventieverzekering zouden aanbieden zodat er 
opnieuw concurrentie kan ontstaan en verzekeringspremies zouden 
dalen. Is dit het geval? Zijn er trends in die zin merkbaar? Hoeveel 
ondernemingen waren in 2023 verzekerd tegen insolventie voor pak-
ketreizen? Hoeveel waren er verzekerd tegen insolventie in 2022? 
 
Er is voorzien in een regeling voor 6 jaar o.a. omdat de Richtlijn pak-
ketreizen ((EU) 2015/2302) wordt herzien door de Europese Commis-
sie en de herziening binnen 6 jaar voltooid zou zijn, waarna wellicht 
een nieuwe regeling op EU-niveau tot stand zou komen. Wat is de 
stand van zaken in deze? 
 

dans l'attente de la nouvelle direc-
tive européenne relative aux 
voyages à forfait. Où en est-on à 
cet égard?  
 

03.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw Van Bossuyt, de 

praktische implementatie van de wet van 5 juni 2023 en het koninklijk 
besluit van 7 september 2023 is vlot verlopen en gebeurde in overleg 
met de betrokkenen. Aangezien het systeem van staatstussenkomst 
voor de insolventiebescherming in de reissector pas recent werd op-
gestart, is het nog te vroeg om dat behoorlijk te evalueren. Momenteel 
beschik ik niet over informatie die me doet twijfelen aan de effectiviteit 
van het systeem.  
 
De totale hoogte van de anticiperende bijdrage van de verzekerings-
ondernemingen aan het Fonds voor de tussenkomst van de Staat in 
het kader van de insolventieverzekering van professionelen in de reis-
sector bedroeg ongeveer 200.000 euro in 2023. Op basis van gege-
vens van de Economische Inspectie kan ik u bevestigen dat een ver-
zekeringsmaatschappij opnieuw insolventieverzekeringen in de reis-
sector aanbiedt sinds 1 januari 2024, nadat ze eerder was gestopt met 
het accepteren van nieuwe verzekerden wegens het risico. Een andere 
verzekeringsmaatschappij stopte per 1 januari 2024 met insolventie-
verzekeringen en zegde haar beperkte verzekeringsportefeuille op, na-
dat ze eerder al lange tijd geen nieuwe verzekerden aanvaardde. 
 
Aldus zijn er op heden drie verzekeringsmaatschappijen actief voor in-
solventieverzekeringen. Op dit moment zijn er 962 ondernemingen ver-
zekerd tegen insolventie in de reissector. Op 1 januari van vorig jaar 
waren er 978 ondernemingen verzekerd tegen insolventie in de reis-
sector. Op 1 januari 2022 waren 979 ondernemingen verzekerd tegen 
insolventie in de reissector. Ik heb geen gegevens over de hoogte van 
de verzekeringspremies en weet dus niet of er sprake zou zijn van een 
daling van deze premies.  
 
Op 29 november 2023 stelde de Europese Commissie inderdaad een 
herziening van de richtlijn betreffende pakketreizen voor. De gesprek-
ken hierover op Europees niveau beginnen eind februari.  
 

03.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: La mise en œuvre de la loi 
du 5 juin 2023 et de l'arrêté royal 
du 7 septembre 2023 s'est bien dé-
roulée. Une évaluation du système 
est prématurée. En 2023, les con-
tributions anticipatives des entre-
prises d'assurance au Fonds 
d'intervention de l'État se sont éle-
vées à environ 200 000 euros au 
total. 
 
Depuis le 1er janvier 2024, une 
compagnie d'assurances propose 
de nouveau des assurances contre 
l'insolvabilité dans le secteur des 
voyages. Une autre compagnie a 
cessé de les proposer à cette date. 
Actuellement, trois compagnies of-
frent de telles assurances. Un total 
de 962 entreprises du secteur des 
voyages sont assurées contre 
l'insolvabilité. Au 1er janvier 2022, 
ce chiffre était de 979. Je ne dis-
pose d'aucune information sur le 
montant des primes.  
 
Les discussions sur la révision de 
la directive relative aux voyages à 
forfait débuteront fin février 2024.  
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03.03  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, 

dank u wel voor uw antwoord. 
 
Ik zal beginnen met het laatste. De onderhandelingen over de nieuwe 
Europese richtlijn inzake pakketreizen beginnen eind februari, zegt u, 
dus al onder het Belgische voorzitterschap. Ik veronderstel dat u de 
Raad van ministers zult voorzitten bij die besprekingen? Ik zal die zeker 
verder mee opvolgen. 
 
Er zijn blijkbaar in totaal drie verzekeringsmaatschappijen die nu een 
insolventieverzekering aanbieden. Ik meen dat dit nog steeds een zeer 
beperkt aantal is, wat de concurrentie natuurlijk niet ten goede komt. Ik 
vind het verbazend te horen dat er nu eigenlijk minder ondernemingen 
een insolventieverzekering hebben dan tevoren. Dat kan liggen aan 
het feit dat er gewoon minder ondernemingen zijn, dus misschien had 
ik u beter gevraagd naar het percentage van het aantal bestaande on-
dernemingen. Ik meen dat die cijfers representatiever waren geweest. 
 
Mochten die cijfers achteraf toch nog gezocht worden, meen ik dat wij 
een beter beeld zouden krijgen dan van de absolute cijfers. 
 

03.03  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): Le nombre d'assureurs qui 
proposent des assurances insolva-
bilité demeure très limité. En 
chiffres absolus, le nombre d'entre-
prises disposant d'une assurance 
insolvabilité a diminué. Peut-être 
cela s'explique-t-il par la diminution 
du nombre d'entreprises. Des 
pourcentages permettraient d'y 
voir plus clair.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Samengevoegde vragen van 

- Anneleen Van Bossuyt aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Consu-
mentenmisleiding betreffende het productvolume" (55040839C) 
- Anneleen Van Bossuyt aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Krimp-
flatie" (55040876C) 

04 Questions jointes de 

- Anneleen Van Bossuyt à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Les pra-
tiques trompeuses concernant le volume des produits" (55040839C) 
- Anneleen Van Bossuyt à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La rédufla-
tion" (55040876C) 
 

04.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, 

ik vond het bijzonder dat die twee mondelinge vragen werden samen-
gevoegd, aangezien het over twee verschillende onderwerpen gaat. 
De ene vraag gaat over krimpflatie, een handelspraktijk waarbij de prijs 
van een product gelijk blijft terwijl de inhoud van de productverpakking 
vermindert. De andere vraag gaat over producten die in realiteit minder 
bevatten dan op de verpakking aangegeven staat, bijvoorbeeld slechts 
70 gram terwijl de verpakking 100 gram vermeldt. Dat zijn voor mij echt 
twee verschillende zaken. 
 
Mijn vraag over consumentenmisleiding betreffende het productvo-
lume is eerder geschikt voor een schriftelijke vraag, omdat ik puur naar 
cijfergegevens vraag, dus ik zal die ook als schriftelijke vraag indienen. 
Meer in het algemeen wil ik inzake het productvolume vragen hoe u die 
praktijken evalueert over de afgelopen jaren en of u ter zake nog stap-
pen zult zetten, bijvoorbeeld met bijkomende steekproeven of gesprek-
ken met de stakeholders. 
 
In verband met krimpflatie heb ik u al meerdere keren bevraagd. Krimp-
flatie is een praktijk waarbij de prijs ongewijzigd blijft terwijl de verpak-
king minder inhoud bevat dan voorheen. In antwoord op eerdere vra-
gen gaf u aan dat dit niet als een misleidende handelspraktijk be-
schouwd kan worden, omdat de verpakking duidelijk aangeeft hoeveel 

04.01  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): Il me paraît étrange que ces 
deux questions aient été jointes car 
elles traitent de sujets très diffé-
rents. Je redéposerai ma question 
concernant le volume des produits, 
sous la forme d'une question écrite.  
 
La réduflation est le phénomène 
par lequel les producteurs main-
tiennent le prix mais diminuent la 
quantité de produit contenue dans 
l'emballage. La secrétaire d'État 
estime que cette pratique commer-
ciale n'est pas trompeuse dans la 
mesure où le contenu indiqué sur 
l'emballage correspond au contenu 
réel. Je considère cependant que 
l'article VI.98 du Code de droit éco-
nomique s'applique à la rédufla-
tion, étant donné que le consom-
mateur est convaincu d'acheter la 
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inhoud de verpakking bevat en die informatie ook klopt. 
 
Ik heb de wetgeving er nog eens op nagelezen en in artikel VI.98 van 
het Wetboek van economisch recht staat: "Als misleidend wordt even-
eens beschouwd een handelspraktijk die in haar feitelijke context, al 
haar kenmerken en omstandigheden in aanmerking genomen, de ge-
middelde consument ertoe brengt of kan brengen een besluit over een 
transactie te nemen dat hij anders niet had genomen, en die het vol-
gende behelst." Die bepaling voelt voor mij wel degelijk aan als zijnde 
van toepassing op krimpflatie, aangezien de consument denkt het-
zelfde te kopen als voorheen voor dezelfde prijs, terwijl dat in werke-
lijkheid niet het geval is. Ook al staat het geafficheerd, dat strookt niet 
met wat men denkt. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, hoe interpreteert u de omschrijving die ik 
zonet citeerde in het licht van krimpflatie? Geeft die omschrijving vol-
gens u mogelijkheden om krimpflatie aan te pakken? Kan de Economi-
sche Inspectie krimpflatie aanpakken op basis van dat stukje uit de 
wetgeving? 
 
Kan het fenomeen van krimpflatie in het algemeen toegevoegd worden 
als misleidende handelspraktijk conform de daarover bestaande Euro-
pese richtlijn? 
 

même quantité de produit qu'aupa-
ravant et est dès lors dupé. Quelle 
est la position de la secrétaire 
d'État à l’égard de cette vision? La 
réduflation ne peut-elle pas être 
considérée comme une pratique 
commerciale trompeuse, confor-
mément à la directive européenne?  
 

04.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw Van Bossuyt, de cij-

fers voor uw eerste vraag over productvolume bezorg ik u schriftelijk. 
Ik kan u wel zeggen dat deze controles zich in het bijzonder richten op 
de loten waarvan verwacht wordt dat deze niet-conform zullen zijn en 
op het opnieuw controleren van bedrijven waarbij tijdens de laatste 
controles niet-conforme loten werden gevonden. Door deze selectie 
van te onderzoeken loten ligt het niveau van niet-conformiteit dus naar 
verwachting ook hoger. De cijfers bezorg ik u. 
 
Uw vraag over krimpflatie is heel terecht. Het is ook een heel belangrijk 
onderwerp. Ik vind het zelf lastig als consument. Sinds 2022 is de con-
trole van de werkelijke hoeveelheid van producten voorverpakt naar 
variabel gewicht opgenomen in het routinecontroleprogramma. De on-
dernemingen waar wordt vastgesteld dat er niet-conforme loten wor-
den geproduceerd en te koop worden aangeboden, worden opgevolgd 
door een hercontrole. Het jaarlijkse controleprogramma wordt opge-
maakt rekening houdend met de ontvangen input van de verschillende 
aangeschreven stakeholders. 
 
Het is essentieel om consumenten te informeren en bewust te maken 
van hun aankopen. Daarom bekijk ik samen met de heer Dermagne 
welke maatregelen we zouden kunnen overwegen. Zo hebben wij on-
langs een verzoek om advies ingediend bij de Raad voor het Verbruik, 
waarin we vragen om de mogelijkheid van bijkomende informatiever-
plichting op de verpakking te onderzoeken in het geval van krimpflatie, 
naar analogie van het voorstel in Frankrijk. 
 
Krimpflatie bestaat uit het verminderen van de hoeveelheid van een 
bepaald product zonder de verkoopprijs te veranderen, maar door de 
aanduiding van de hoeveelheid op de verpakking aan te passen aan 
de inhoud. Zoals al eerder gezegd, ook door u, is krimpflatie op zich 
geen oneerlijke handelspraktijk en is het daarom niet verboden, zolang 
de werkelijke nettohoeveelheid van het product duidelijk en correct op 
de verpakking wordt vermeld. 

04.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Je répondrai par écrit à la 
question sur le volume des pro-
duits.  
 
La réduflation est un phénomène 
ennuyeux et les produits préembal-
lés avec un poids variable sont dé-
sormais contrôlés dans le cadre 
des vérifications de routine. Nous 
élaborons le programme de con-
trôle annuel en concertation avec 
les parties prenantes. Le ministre 
Dermagne et moi-même travaillons 
de concert sur des mesures visant 
à sensibiliser les consommateurs à 
ce phénomène. En tout état de 
cause, il est essentiel d'informer et 
de sensibiliser les consommateurs 
sur leurs achats. Nous avons de-
mandé un avis au Conseil de la 
Consommation quant à une éven-
tuelle obligation d'information sup-
plémentaire sur les emballages.  
 
La réduflation n’étant pas une pra-
tique commerciale déloyale en tant 
que telle, nous ne pouvons donc 
pas l'interdire. Je demanderai au 
SPF Économie d'analyser juridi-
quement cet article VI.98, bien que 
cela m’étonnerait que la réduflation 
puisse être visée par cet article.  
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Ik hoorde uw lezing van artikel VI.98. Ik zal een juridische analyse vra-
gen aan de FOD Economie. Ik vind dit een interessante invalshoek. Ik 
zou denken dit waarschijnlijk niet onder dit artikel kan vallen omdat de 
nettohoeveelheid van het product duidelijk en correct wordt aangeduid, 
maar ik zal het bekijken en kom terug bij u.  
 
Ik ben er mij van bewust dat de praktijk van een onderneming om de 
inhoud van de verpakking te verminderen zonder de prijs aan te pas-
sen misleidend kan zijn voor de consument. De prijs per meeteenheid 
van het product zal echter moeten worden aangepast om de consu-
ment te informeren. 
 
Persoonlijk zou ik liever zien dat de verpakkingen en hun inhoud gelijk 
blijven maar dat voor de duidelijkheid de prijs van het aangebodene 
stijgt. Dat lijkt me de eerlijkste handelspraktijk en het is ook transpa-
ranter voor de consument. Na raadpleging van de ontvangen meldin-
gen over de inhoud en de etikettering van producten constateert de 
Economische Inspectie echter dat die meldingen meer gaan over de 
vaststelling dat de werkelijke inhoud van de verpakking niet overeen-
komt met de vermelde inhoud. Dat is een misleidende handelspraktijk 
op grond van artikel VI.97 van het Wetboek van economisch recht. De 
controle van de meldingen leidt daarom niet tot de conclusie dat krimp-
flatie het onderwerp is van klachten of meldingen door consumenten.  
 
Misschien – dat is echter slechts een assumptie – is dat ook het ant-
woord op uw vraag of artikel VI.96 zou kunnen dienen als basis. De 
vraag is of de consument anders zou handelen als hij het zou weten. 
Aangezien er weinig of geen meldingen of klachten zijn, kunnen we er 
misschien van uitgaan dat hij dat niet zou doen. Ik laat die vraag open. 
Ik heb het antwoord niet. 
 
Richtlijn 2005/29/EG betreffende oneerlijke handelspraktijken van on-
dernemingen jegens consumenten is een maximale harmonisatiericht-
lijn. Het is daarom onmogelijk om krimpflatie toe te voegen als een 
misleidende handelspraktijk. Zoals ik aangaf, is krimpflatie bovendien 
op zich geen misleidende handelspraktijk. 
 
We zijn dus op zoek naar een manier om deze kwestie aan te pakken. 
Dat kan via extra informatie, zoals de verplichting om een bijkomend 
etiket te kleven op de doos, zoals dat in Frankrijk gebeurt. We wachten 
dus op het advies maar ik koppel hierover zeker nog terug. Als we iets 
extra’s kunnen doen, zal dat zeker gebeuren. 
 

La pratique peut être trompeuse 
pour le consommateur, mais l'unité 
de mesure du produit doit naturel-
lement être adaptée. Je ne suis 
pas partisane de cette pratique, 
mais je ne peux qu'informer le con-
sommateur. Par ailleurs, l'Inspec-
tion économique n'a reçu aucune 
plainte de consommateurs concer-
nant la réduflation. La question est 
seulement de savoir si le consom-
mateur n'achèterait plus le produit 
s'il remarquait qu'il y a moins dans 
l'emballage. 
 
La directive 2005/29/CE relative 
aux pratiques commerciales dé-
loyales des entreprises vis-à-vis 
des consommateurs est une direc-
tive d'harmonisation maximale. La 
réduflation ne constitue pas une 
pratique commerciale déloyale et 
ne relève donc pas de cette direc-
tive. À présent, j'attends d'autres 
avis et j'examinerai ensuite si, par 
exemple, il convient d'apposer un 
autocollant supplémentaire sur le 
produit, comme c'est le cas en 
France.  
 

04.03  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, 

ik heb deze vraag gesteld omdat er voorstellen worden gedaan om die 
krimpflatie aan te pakken. Ik had echter ook meteen het idee dat het 
niet mogelijk was om dat als misleidende handelspraktijk op te nemen 
in de Europese richtlijn, als gevolg van de maximumharmonisatie. Dat 
is dus niet mogelijk. Ik ben wel heel erg benieuwd naar de juridische 
analyse van dat ene artikel. Misschien biedt dat dan wel een mogelijk-
heid. 
 
Wat de etikettering betreft, moeten we met twee zaken rekening hou-
den. Ten eerste mag het voor onze ondernemingen geen bijkomende 
red tape zijn. De last komt dan immers weer bij hen te liggen, terwijl de 
voedingsproducenten aan de basis van het probleem liggen. We moe-
ten daar dus voor opletten. Ten tweede hebben we in de Europese 

04.03  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): Je pensais bien que cela ne 
pouvait pas être intégré dans la di-
rective, mais je me demande mal-
gré tout ce que l'analyse juridique 
de l'article en question révélera.  
 
En ce qui concerne l'étiquetage, 
nous devons nous assurer de ne 
pas faire du problème des produc-
teurs un problème des entreprises. 
En outre, le contrôle et la mise en 
pratique pour tous les produits 
étrangers ne seront pas faciles.  
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Unie nog steeds een interne markt, waardoor de producten niet nood-
zakelijk gemaakt worden in het land waar ze ook verkocht zullen wor-
den. Een zak chips die in Duitsland gemaakt wordt, kan bijvoorbeeld 
op de Franse of Belgische markt terechtkomen, waar er sowieso vaak 
met verschillende hoeveelheden wordt gewerkt. Op welke manier moe-
ten we dat dan doen? Het klinkt dus logisch, maar het is moeilijker 
werkbaar in de praktijk. 
 
We zijn het er allemaal over eens dat we moeten bekijken wat we kun-
nen doen rond krimpflatie. Het moet echter praktisch werkbaar en juri-
disch in orde zijn.  
 
Ten slotte wil ik nog iets zeggen over de productvolumes. Ik verwacht 
dus de cijfers. Dat is namelijk het eerste dat we moeten aanpakken. 
We moeten ervoor zorgen dat de aangegeven hoeveelheid ook effec-
tief in die verpakking zit.  
 
Ik heb nog een puur praktische vraag: moeten wij deze vraag naar de 
cijfers apart als schriftelijke vraag indienen of bezorgt u ons de cijfers 
sowieso?  
 

 
À mes yeux, il est prioritaire que le 
volume indiqué sur l'emballage soit 
effectivement le volume présent 
dans l'emballage.  
 

04.04  Medewerker van de staatssecretaris: (…) 

 

 

04.05  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): U mag ze mij zo bezorgen als 

u ze bijhebt. 
 

 

De voorzitter: Ze mogen vandaag op papier bezorgd worden. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

05 Vraag van Kathleen Verhelst aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over 

"Abonnementen, getrouwheidskaarten en meerbeurtenkaarten bij fusie/overname" (55040945C) 

05 Question de Kathleen Verhelst à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur 

"Les abonnements, cartes de fidélité et tickets à usage multiple en cas de fusion/reprise" (55040945C) 
 

05.01  Kathleen Verhelst (Open Vld): Mevrouw de staatssecretaris, 

wij horen soms de klacht dat mensen bij fusies of overnames nog 
meerbeurtenkaarten hebben, of andere zaken, waarin zij dus meer ge-
investeerd hebben dan zij gebruikt hebben. Bij een fusie of een over-
name worden de overblijvende beurten vaak niet meer gerespecteerd 
door de overnemers en zijn de mensen hun geld en hun beurten kwijt. 
Dat is waarschijnlijk ook voor de heer D'Amico een probleem. 
 
Hebt u oog voor dergelijke meerbeurtenkaarten, voor vorderingen van 
klanten of consumenten? Moet de overnemende vennootschap deze 
verplichtingen overnemen? Zo ja, zijn er wettelijke termijnen waarbin-
nen de meerbeurtenkaarten benut moeten worden? Heeft de FOD 
Economie hierover al klachten ontvangen? 
 

05.01  Kathleen Verhelst (Open 

Vld): Les consommateurs se plai-
gnent parfois du fait que les tickets 
à usage multiple et autres ne sont 
pas toujours acceptés par le repre-
neur après une fusion ou une re-
prise. Les consommateurs perdent 
alors leurs utilisations restantes. 
 
La secrétaire d'État a-t-elle con-
naissance de ce problème? La so-
ciété absorbante est-elle obligée 
de reprendre ces produits? Ces 
cartes doivent-elles être utilisées 
dans des délais légaux? Le 
SPF Économie a-t-il déjà reçu des 
plaintes à ce sujet?  
 

05.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw Verhelst, dank u 

voor uw vraag. 
 
Zoals u terecht hebt aangehaald, gaan bij een fusie of een overname, 

05.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: En cas de fusion ou de re-
prise, tous les contrats sont trans-
férés au repreneur, sauf ceux qui 
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en bij de overdracht van een algemeenheid of van een bedrijfstak au-
tomatisch alle overeenkomsten over, behalve deze die intuitu personæ 
zijn aangegaan. Dit geldt bijgevolg ook voor meerbeurtenkaarten en 
voor alle vorderingen uit bestaande overeenkomsten. Er gaan geen 
wettelijke vereisten of termijnen mee gepaard. 
 
Bij de Economische Inspectie zijn vandaag geen klachten bekend over 
dit thema. 
 

ont été conclus intuitu personæ. 
Par conséquent, ce principe s'ap-
plique également aux tickets à 
usage multiple et à toutes les 
créances découlant d'accords exis-
tants. Il n'y a pas d'exigences lé-
gales ni de délais légaux. 
 
L'Inspection économique n'a ac-
tuellement connaissance d'aucune 
plainte à ce sujet.  
 

05.03  Kathleen Verhelst (Open Vld): Dank u wel.  

 
Het is eigenlijk jammer dat vele consumenten zich er niet echt van be-
wust zijn dat zij die rechten hebben. Vaak worden de lijnen afgesloten 
en kan men de betrokken mensen niet meer contacteren. Dan staan 
de consumenten toch in de kou. 
 
Ik weet niet hoe wij de situatie beter kunnen maken, of toch transpa-
ranter, zodat het bij een overname duidelijk is: men moet ook alle ver-
plichtingen overnemen. Ik weet niet hoe. Het is een vraag. Ik ben al blij 
dat ik dit antwoord ken, maar misschien moet men creatiever zijn om 
de consument beter te informeren in dergelijke gevallen. 
 

05.03  Kathleen Verhelst (Open 

Vld): Il est regrettable que de nom-
breux consommateurs ne connais-
sent pas leurs droits. Ils devraient 
être mieux informés en la matière.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 16.27 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 16 h 27. 

 
  
  

 


